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ACTA  

SESSIÓ ORDINÀRIA  

COMITÈ EXECUTIU DE L’FMC DE 19 D’OCTUBRE DE 2018 

 

S’inicia la sessió a les 12.15 hores a la seu de l’entitat. 

 

Hi assisteixen: 

Xavier Amor Martín, president  de l’FMC i alcalde de Pineda de Mar; Fèlix Alonso Cantorné, alcalde 
d’ALTAFULLA; Amador Marqués Atés, alcalde de BOSSÒST; Miquel Arisa Coma, alcalde de CENTELLES; 
Eduard Rivas Mateo, alcalde d’ESPARREGUERA; Eduard Piera Secall, alcalde de LA FULIOLA; Àlex Garrido 
Serra, alcalde de MANLLEU; Laura Campos Ferrer, alcaldessa de MONTCADA I REIXAC; José Antonio Montero 
Domínguez, alcalde de MONTORNÈS DEL VALLÈS; Ana Maria Martínez Martínez, alcaldessa de RUBÍ; Lluïsa 
Moret i Sabidó, alcaldessa de SANT BOI DE LLOBREGAT; Olga Carbonell Sabartés, alcaldessa de SANT 
CLIMENT SESCEBES;  Marc Garcia i Nadal, alcalde de SANT JULIÀ DE LLOR I BONMATÍ; Abigail Garrido 
Tinta, alcaldessa de SANT PERE DE RIBES; Josep Fèlix Ballesteros Casanovas, alcalde de TARRAGONA; 
Esther Pujol Martí, alcaldessa de TIANA; Ma. José Beltran i Piñol, alcaldessa de TIVENYS; Josep Salom Ges, 
alcalde de TONA; Josep López i Ruiz, alcalde d’ULLÀ; Carlos Álvarez i González, alcalde de VILAMALLA; Juan 
Ignacio Soto Valle, secretari general de l’entitat.  

 

Excusen la seva assistència: 

Rosa Pujol Esteve, alcaldessa d’AITONA; Joan Josep García Rodríguez, alcalde d’ALFORJA; Mercè Esteve Pi, 
alcaldessa de BEGUES; Àlex Hernández González, alcalde de CABANES; Jaume Domènec i Jordà, alcalde de 
FALSET; Anna Martínez Almoril, alcaldessa de SANTA COLOMA DE CERVELLÓ; Toni Masana  i Ubach, 
alcalde de VACARISSES. 

 

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària del 18 de juny de 2018. 

2. Aprovació, si escau, de l’informe d’activitats de l’entitat corresponent al període març-setembre de 2018. 

3. Informació relativa a la sessió de la Comissió de Govern Local de data 9 de juliol de 2018. Aprovació si 
escau. 

4. Designació dels membres de l’FMC a les comissions mixtes i òrgans de participació i col·laboració amb 
la Generalitat de Catalunya. Donar compte de les resolucions de la Presidència corresponents. 

5. Ratificar, si escau, les observacions a diferents projectes normatius elaborades pels serveis tècnics i 
jurídics de l’FMC:  

a) Projecte de Decret de les seccions de l’Arxiu Nacional de Catalunya 

b) Projecte de Decret d’instal·lacions juvenils i de modificació del Decret 203/2013, de 30 de juliol, 
d’aprovació del Reglament de campaments juvenils 

c) Projecte de Decret de la Comissió de Govern de la Renda Garantida de Ciutadania 

d) Projecte de Decret de regulació del registre de subvencions i ajuts de Catalunya 

e) Programa de Conservació i manteniment de Lleres públiques 2018-2019 

f) Memòria preliminar de l’Avantprojecte de llei de modificació de la Llei 16/2015, del 21 de juliol, 
de simplificació de l’activitat administrativa de l’Administració de la Generalitat i dels governs 
locals de Catalunya i d’impuls de l’activitat econòmica 
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6. Donar compte dels expedients que han estat en tràmit d’informació pública i dels quals no s’ha 
considerat necessari presentar observacions. 

7. Donar compte de diferents convenis de col·laboració formalitzats per l’FMC: 

a) Conveni de col·laboració entre l’Agència de Residus de Catalunya (ARC), la Federació de 
Municipis de Catalunya (FMC), l’Associació Catalana de Municipis (ACM), l’Àrea Metropolitana 
de Barcelona (AMB), l’Agrupació per a la Recollida Selectiva de paper i cartró (ARSPCC) i el 
Gremi de Recuperació de Catalunya (GR) (2018-2021) 

b) Conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i 
Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals per a la realització de la memòria anual de l’entitat de 
l’exercici 2018 

8. Proposta relativa a la col·laboració entre l’FMC i la Fundació Catalana per a l’Esport per a la promoció de 
l’esport català. 

9. Qüestions sobrevingudes. 

QS 1 Declaració per una Agenda Urbana de Catalunya. 

QS 2  Dret a morir dignament. 

QS 3 Designació dels membres de l’FMC a les comissions mixtes i òrgans de participació i 
col·laboració amb la Generalitat de Catalunya. Donar compte de les resolucions de la 
presidència corresponents. 

10. Proposta relativa a l’ordre del dia, el reglament, la composició de la mesa i la verificació d’assistents i 
delegacions acreditades de la 29a Assemblea General de l’FMC. 

11. Precs i preguntes. 

 

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ, 

Prèvia comprovació del quòrum legalment establert per a la vàlida celebració de la sessió, el president la declara 
oberta amb subjecció a l’ordre del dia precedent. La convocatòria de la sessió va realitzar-se el dia 26 de 
setembre d’enguany. 

El president obre la sessió i comenta que a les 13h hi ha convocada l’Assemblea General la qual serà la darrera 
ordinària del mandat perquè la propera ja serà de constitució de la nova direcció executiva de l’entitat després de 
les eleccions municipals de maig de l’any vinent; en canvi del Comitè Executiu sí que hi haurà alguna sessió més 
perquè abans de les eleccions locals toca fer-ne alguna més. 

 

1. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària del 18 de juny de 2018. 

Vist l’esborrany de l’acta de la sessió ordinària del Comitè Executiu del 18 de juny de 2018, el qual ha estat 
distribuït amb antelació als membres de l’òrgan esmentat. 

S’aprova per unanimitat. 

2. Aprovació, si escau, de l’informe d’activitats de l’entitat corresponent al període març-setembre de 
2018. 

“Des de la sessió del Comitè Executiu de 23 de març de 2018 l’activitat de la Federació de Municipis de 
Catalunya queda recollida en el document que s’adjunta com a Annex I, i que comprèn el període març-setembre 

de 2018. 

D’acord amb això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord següent: 
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Únic.- Aprovació, si s’escau, de l’informe d’activitats de l’FMC del període comprès entre l’1 de març i el 30 de 
setembre de 2018, conforme al document que en Annex I s’integra a aquesta proposta.“ 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El president comenta que ja es va enviar l’informe complert fa 15 dies juntament amb la convocatòria; com sabeu 
aquests informes els anem elaborant entre sessió i sessió de cada comitè executiu per tal  d’informar de 
l’activitat més rellevant de l’entitat; normalment referits a trimestres; amb els quatre que fem durant l’any 
elaborem la memòria anual que és el que després elevem a l’Assemblea.  

S’aprova per unanimitat. 

3. Informació relativa a la sessió de la Comissió de Govern Local de data 9 de juliol de 2018. Aprovació si 
escau. 

“Vist els acords relatius a la sessió de la Comissió de Govern Local de Catalunya del 9 de juliol de 2018, que tot 
seguit es detallen:  

“Acord del Govern pel qual s’aprova el Pla especial d’actuació en situació d’alerta i eventual sequera 

D'acord amb el mandat inclòs en l'article 27.4 de la Llei 10/2001 del Pla Hidrològic Nacional i l’article 21 del 
Reglament de la planificació hidrològica l’ACA ha realitzat els treballs corresponents a l’elaboració del Pla 
especial davant situacions d'alerta i eventual sequera (PES). 

El contingut obligatori d’un Pla especial d’actuació en situació d’alerta i eventual sequera ve determinat per 
l’article 27 de la Llei 10/2001, de 5 de juliol, del Pla Hidrològic Nacional (LPHN), que estableix que el PES ha 
d’incloure les regles d’explotació dels sistemes i les mesures a aplicar en relació amb l’ús del domini públic 
hidràulic adreçades a la superació de les situacions d’alerta i eventual sequera. Per tant, el contingut del PES 
respon a aquest contingut obligatori:  

- Les “normes d’explotació dels sistemes” es tracten als capítols 3 i 4. El primer defineix els llindars a partir dels 
quals es declaren els successius estats de sequera (Alerta, Excepcionalitat i Emergència). El segon determina 
les consignes d’operació dels diferents recursos hídrics (operació de les dessalinitzadores i dels sistemes de 
reutilització, aprofitament conjunt de les aigües superficials i subterrànies, etc.)  

- Les “mesures a aplicar en relació a l’ús” s’aborden al capítol 5, que conté les limitacions en l’ús de l’aigua que 
s’apliquen en cada estat de sequera.  

Les mesures previstes al Pla especial d’actuació en situació d’alerta i eventual sequera són d’aplicació al 
Districte de conca fluvial de Catalunya. 

Consideracions 

En el tràmit d’informació pública obert en relació al Pla l’octubre de 2016 la Comissió tècnica d’aigua de l’Àmbit 
de Territori i Sostenibilitat de l’FMC va elaborar un conjunt d’observacions amb propostes de millora, les quals, 
tanmateix, no han estat compartides per l’ACA, que ha preferit optar per altres solucions que considera que són 
més àgils i adequades. 

Valoració 

Ateses aquestes consideracions, es recomana el vot favorable.” 

D’acord amb això, a proposta de la Secretaria General de l’FMC, es proposa al Comitè Executiu, l’adopció de 
l’acord següent:  

Únic.- Restar assabentats dels acords adoptats en la sessió de la Comissió de Govern Local de Catalunya del 9 
de juliol de 2018.” 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  
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El president destaca la poca activitat que ha tingut la CGL. En el darrer període només ha estat convocada 
aquesta sessió de 9 de juliol i no tenim perspectiva que es vagi convocar més. En aquesta sessió del 9 de juliol 
teniu l’acord al qual es va arribar, i al qual nosaltres vam votar favorablement, que és l’acord de govern pel qual 
s’aprova el Pla especial d’actuació en situació d’alerta i eventual sequera. Aquesta és la informació que hi ha. 
Després explicaré una mica alguna reunió que hem tingut amb membres del Govern.  

S’acorda l’assabentat per unanimitat. 

4. Designació dels membres de l’FMC a les comissions mixtes i òrgans de participació i col·laboració 
amb la Generalitat de Catalunya. Donar compte de les resolucions de la Presidència corresponents. 

“En execució de l’acord del Comitè Executiu de data 23 de març de 2018, i de conformitat amb les propostes 
dels diferents grups, s’ha procedit a nomenar els representants de l’FMC en els diferents òrgans de participació i 
col·laboració amb els Departaments de la Generalitat de Catalunya, de manera que la representació queda de la 
següent manera:  

1. Comissió de Cooperació Local de Catalunya:  
- Mario Ros i Vidal, alcalde de Blanes, en substitució de Miquel Lupiáñez. 
- David Gutiérrez López, 2n tinent d'alcalde de l'Ajuntament de Premià de Mar i conseller comarcal del 

Maresme, en substitució del senyor Miquel Arisa i Coma. 
- Òscar Sierra Gaona, alcalde de la Llagosta, en substitució del senyor Sergi Mingote. 

2. Jurat d’Expropiació de Catalunya, secció de Girona:  
- Jordi Duatis, arquitecte, com a vocal titular. 
- Joan Güell, arquitecte, com a vocal suplent.  

3. Jurat d’Expropiació de Catalunya, secció de Terres de l’Ebre:  
- José López Ferré, arquitecte municipal de l’Ajuntament de Godall, en substitució del senyor Miquel 

Gaya.  

4. Propietat immobiliària- Àmbit de Barcelona província: 
- Montserrat Susin Coloma, cap de la secció de Cadastre de l’Ajuntament de Terrassa, en substitució 

de la senyora Sílvia Godé Puyuelo. 

5. Jurat 4a edició dels Premis Alfons Ortuño, d’Innovació i bones pràctiques:  
- Eduard Rivas Mateo, alcalde d’Esparreguera i vicepresident primer de l’Àmbit de Bon Govern i 

Innovació Democràtica de l’FMC.  

6. Consell Assessor del Màster Interuniversitari en Joventut i Societat: 
- Cristian Alcázar Esteban, 3r tinent d’alcaldia de l’Ajuntament de L’Hospitalet de Llobregat.  

7. Comissió Territorial d’Urbanisme (CTU) de Girona: 
- Manuel Martín Vertedor, arquitecte.  

8. Consell d’Administració del Consorci per a la Normalització Lingüística:  
- Marta Clari, gerent de l’ICUB de l’Ajuntament de Barcelona.  

9. Consell de Direcció del SOC: 
- Francesc Castellana Aregall, tècnic expert en matèria d’ocupació de l’FMC, en substitució del 

senyor Josep Torrecillas Moreno.  

10. Consell de Xarxa d’Abastament Ter-Llobregat: 
- Pau Pérez Herrero, regidor de Serveis Centrals, Economia i Hisenda de l’Ajuntament de Tarragona, 

en substitució del senyor Sergi Mingote Moreno. 

11. Consell d’Administració de l’ACA: 
- Pau Pérez Herrero, regidor de Serveis Centrals, Economia i Hisenda de l’Ajuntament de Tarragona, 

con a representant titular en substitució del senyor Sergi Mingote Moreno. 
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12. Grup tècnic de Coordinació Interdepertamental i Interadministrativa de l’Agència Catalana de Seguretat 
Alimentària: 

- Alba Llorens i Hidalgo, tècnica de la Unitat de Seguretat Alimentària de la Diputació de Barcelona, 
com a titular.  

- Mercè Almirall i Hill, tècnica de salut de l’Ajuntament de Vilanova i la Geltrú, com a suplent.  

13. Grup de treball de Voluntaris de la Comissió de Protecció Civil de Catalunya: 
- Ricard García Barón, cap del servei de seguretat i protecció civil de l’Ajuntament de Torredembarra, 

en substitució del senyor Josep Bogunyà.  

14. Consell Pedagògic i Científic, àmbit de protecció i extinció d’incendis, salvament i protecció civil de l’ISPC: 
- Carlota Dicenta, cap del servei de protecció civil de l’Ajuntament de Mataró.  

15. Comissió de Seguiment de l’Esport Escolar de Catalunya: 
- Óscar Sierra Gaona, alcalde de la Llagosta, en substitució del Sergi Mingote.  

16. Comissió Directiva del Consell Català de l’Esport Escolar: 
- Óscar Sierra Gaona, alcalde de la Llagosta, en substitució del Sergi Mingote.  

17. Consell Escolar de Catalunya: (Plenari) 
- German Barrena Casero, tinent d'alcalde de l'Ajuntament de Gavà, com a representant de I'FMC al 

Plenari del Consell Escolar de Catalunya, en substitució del Sr. Miquel Ángel Díaz Naranjo. 

18. Comitè Executiu de Ports de la Generalitat: 
- David Bote Paz, alcalde de Mataró, com a vocal titular. 
- Carles Motas i López, alcalde Sant Feliu de Guíxols, com a vocal suplent.  

19. Grup de treball del Pla de seguretat contra les violències sexuals en espais d’oci: 
- Sílvia Folch i Sánchez, tinenta d’alcalde de l’Ajuntament del Masnou. 

20. Comissió mixta Departament Ensenyament- Entitats Municipalistes: 
- Rafael Homet i Ventayol, regidor de l’Ajuntament de Castellar del Vallès.  

21. GT de l'INUNCAT, de la Comissió de protecció Civil de Catalunya:  
- Carlota Dicenta, cap del servei de protecció civil de l’Ajuntament de Mataró. 

22. Consell Assessor de l’Habitatge: 
- Eva Candela López, regidora i tinenta d’alcalde de l’Ajuntament de Terrassa, en substitució de la 

senyora Lluïsa Melgares. 
 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

 
Primer.- Prendre coneixement de les diferents Resolucions de Presidència en virtut de les quals s’ha designat 
els representants de l’FMC en els diferents òrgans de participació i col·laboració amb la Generalitat de 
Catalunya. 

Segon.- Facultar el president àmpliament per efectuar els nomenaments d’aquells òrgans que restin pendents, a 
proposta dels vicepresidents de l’entitat. D’aquests nomenaments se’n donarà compte al Comitè Executiu en la 
propera sessió ordinària que se celebri. 

Tercer.- Per la Secretaria General s’emetrà certificat d’aquest acord, als efectes de la comunicació als diferents 
òrgans els quals es refereix l’apartat tercer d’aquest acord.” 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El president comenta que, a mesura que hi ha nous governs, es posen en marxa nous organismes i noves 
comissions i hem d’anar-hi posant els nostres representants. Aquí en tenim 22; després hi ha un punt 
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sobrevingut on en tenim 3 o 4 més que han arribat els últims dies i ja aprofitàvem per tramitar-los. Ja disposaveu 
de la informació des de la convocatòria i, si us sembla, no faré nova lectura 

S’acorda per unanimitat. 

5. Ratificar, si escau, les observacions a diferents projectes normatius elaborades pels serveis tècnics i 
jurídics de l’FMC. 

a) Projecte de decret de seccions de l’Arxiu Nacional de Catalunya 

“En data 19 de març de 2018 la Direcció General del Patrimoni Cultural va trametre a la nostra entitat el Projecte 
de Decret de les seccions de l’Arxiu Nacional de Catalunya, en tràmit d’audiència per a, si escau, formular 
observacions i/o propostes de millora. 

De conformitat amb l’informe emès pels serveis tècnics de la nostra entitat, des de la nostra entitat es van 
traslladar al Departament de Cultura els següents aspectes que entenem que caldria millorar: 

Primer.- A l’hora de valorar un arxiu privat com a possible secció de l’Arxiu Nacional de Catalunya, caldrà tenir en 
compte el principi de territorialitat del productor del fons, sigui d’abast municipal, comarcal o nacional. 

Segon.- En relació al text de l’article 6 proposem la següent redacció: l’Arxiu Nacional de Catalunya (ANC) 
facilitarà activament la comunicació i la difusió d’aquestes seccions als arxius del SAC i, especialment, als arxius 
que territorialment estiguin més relacionats amb la naturalesa del fons. Fins i tot, es podrà dur a terme la 
col·laboració i la cooperació en tractament arxivístic, activitats de difusió i promoció entre l’ANC, les seccions i 
altres arxius del SAC. 

Tercer.- En l’article 5, apartat 3, afegir al final del text: “dintre del qual pot realitzar les observacions que cregui 
convenients”. 

Quart.- En l’article 5, apartat 4, substituir l’expressió “...o bé...”, per la conjunció “i”, de manera que el redactat 
sigui el següent: “...proposta de conveni i transcorregut el termini...”. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Ratificar, si escau, el document d’observacions elaborat pels serveis tècnics de l’FMC en relació a la 
normativa anterior.” 
 

b) Projecte de decret d’instal·lacions juvenils i de modificació del Decret 203/2013, de 30 de juliol, 
d’aprovació del Reglament de campaments juvenils. 

“L’objectiu de la proposta de Decret és adaptar la regulació de totes les instal·lacions juvenils (cases de colònies, 
granges escola, aules de natura, albergs de joventut i campaments juvenils) a la Llei 16/2015, de 21 de juliol, de 
simplificació de l’activitat administrativa de l’Administració de la Generalitat i dels governs locals de Catalunya i 
d’impuls de l’activitat econòmica. Aquesta Llei estableix un únic règim de comunicació prèvia per a les 
instal·lacions juvenils, sense que sigui necessari com en l’actualitat, a més, presentar simultàniament una 
declaració responsable. 

Paral·lelament, la proposta de Decret incideix també en els següents aspectes: 

- Unifica els requisits tècnics aplicables a les diverses instal·lacions juvenils, suprimint algunes exigències 
i simplificant-ne d’altres, molt especialment les dels albergs de joventut. 

- Recull alguns aspectes de seguretat per a les llars de foc, les lliteres o les instal·lacions per a activitats 
d’aventura. 

- Admet la inscripció simultània d’una mateixa instal·lació juvenil com a casa de colònies, granja escola 
i/o aula de natura, en tractar-se de variants d’una mateixa especialitat. 

- Desenvolupa en un capítol propi el contingut i l’abast de les funcions públiques d’inspecció. 
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- Conté la regulació i la composició de la Xarxa Catalana d’Instal·lacions Juvenils. Crea el seu Consell 
Assessor i estableix una categorització de les instal·lacions juvenils pel seu grau de confort. 

- Recull el reglament del Registre d’Instal·lacions Juvenils. 

Les observacions feien referència al següent: 

- A l’existència de vicis procedimentals en l’elaboració de la proposta de Decret, atès que l’FMC sols ha 
pogut comparèixer en el tràmit d’informació pública, sense disposar del tràmit d’audiència. 

- A assegurar la representativitat del món local en el Consell Assessor de la Xarxa Catalana 
d’Instal·lacions Juvenils per mitjà de les entitats associatives locals. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Ratificar, si escau, el document d’observacions elaborat pels serveis tècnics de l’FMC en relació a la 
normativa anterior.” 

c) Projecte de decret pel qual s’aprova la Comissió de Govern de la Renda Garantida de Ciutadania. 

“En data 18 de juliol de 2018 es va obrir a aquesta entitat per part del Departament de Treball, Afers Socials i 
Famílies un tràmit d’al·legacions en relació al projecte de decret pel qual es crea la Comissió de Govern de la 
Renda Garantida de Ciutadania. A la vista dels informes tècnics i jurídics emesos i que obren a l’expedient, la 
Secretaria General de l’entitat va formular observacions a diversos articles i apartats de l’esmentat projecte 
normatiu:  

- Sobre la relació de les funcions de la Comissió (article 2, lletres a) a f)). 
- Sobre les funcions de la Comissió de revisar, a la vista del Mapa de les prestacions socials de 

Catalunya, el conjunt de prestacions econòmiques i de serveis existents a efectes de racionalització i 
simplificació i d’emetre informes sobre el referit Mapa (article 2, lletres f) i g)). 

- Sobre la composició de la Comissió: participació residual i ínfima de les associacions de municipis i 
altres ens locals. 

- Sobre la Presidència i Vicepresidència de la Comissió. 
- Règim jurídic aplicable. 
- Sobre el quòrum necessari per a les sessions de la Comissió (article 6.3). 
- Sobre els grups de treball (article 7). 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Ratificar, si escau, el document d’observacions elaborat pels serveis tècnics de l’FMC en relació a la 
normativa anterior.” 
 
d) Projecte de decret de regulació del registre de subvencions i ajuts de Catalunya. 

“El Projecte de Decret té per objecte regular el Registre d’Ajuts i Subvencions de Catalunya (RAISC) i establir les 
bases de les actuacions i obligacions en relació al propi registre per part de les administracions públiques de 
Catalunya, així com les entitats creades per Llei del Parlament que no depenen de l’Administració de la 
Generalitat de Catalunya i no hi estan vinculades quan exerceixen potestats administratives. En aquest sentit, el 
Reglament detalla l’abast, el contingut i el funcionament del Registre, que té com a finalitat promoure la 
transparència, millorar la planificació i la gestió de les polítiques de les administracions públiques catalanes, i 
col·laborar en la lluita contra el frau en relació a les subvencions i als ajuts públics de l’àmbit territorial de 
Catalunya. 

El Projecte de Decret consta d’un article únic, pel qual s’aprova el Reglament del RAISC, i dues disposicions 
finals. La primera que autoritza la Intervenció General de l’Administració de la Generalitat (Intervenció General) a 
emetre totes les instruccions que siguin necessàries per a l’execució del decret; i la segona que fixa l’entrada en 
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vigor del reglament en un termini de vint dies des de la seva publicació al Diari Oficial de la Generalitat de 
Catalunya (DOGC). 

El text sotmès al tràmit d’audiència pública va ser traslladat als membres de l’Àmbit dels Serveis Econòmics de 
l'FMC perquè formulessin les observacions que consideressin convenients. Així mateix es va formular el 
corresponent informe d’al·legacions que es va fer arribar el mes de juliol al Departament de Vicepresidència, 
Economia i Hisenda.  

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Ratificar, si escau, el document d’observacions elaborat pels serveis tècnics de l’FMC en relació a la 
normativa anterior.” 
 
e) Programa de conservació i manteniment de lleres públiques 2018-2019 

“En data 24 de juliol de 2018, per mitjà d’escrit per correu electrònic, l’ACA va traslladar a l’FMC la resolució 
d’inici de tràmit d’audiència del Programa de conservació i manteniment de lleres públiques 2018-2019 per si es 
considerava adient formular consideracions al respecte. 

Una vegada estudiat el text del programa, es va valora positivament aquesta iniciativa normativa, però, sobre el 
conjunt del programa s’han traslladat les consideracions següents sobre el contingut: 

En primer lloc, s’ha considerat que no podem jutjar l’avaluació duta a terme pel fet de desconèixer el contingut de 
les propostes, tant les admeses com les excloses. 

D’altra banda, hem comprovat que la partida pressupostària és clarament insuficient a la vista de les propostes 
desestimades i sense tenir en compte les que no s’han presentat. 

Finalment, pensem que fora convenient acordar amb la mesa dels ens locals, prèviament a la publicació de la 
pròrroga o ampliació de la convocatòria o de les bases de noves convocatòries, el contingut i la modificació de 
bases per tal de poder atendre millor les necessitats del món local i també ampliar les partides disponibles per 
mitjà dels mecanismes necessaris.   

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Ratificar, si escau, el document d’observacions elaborat pels serveis tècnics de l’FMC en relació a la 
normativa anterior.” 
 
f) Proposta relativa a la Memòria preliminar de l’avantprojecte de llei de modificació de la Llei 16/2015, del 
21 de juliol, de simplificació de l’activitat administrativa de l’Administració de la Generalitat i dels 
governs locals de Catalunya i d’impuls de l’activitat econòmica. 

“En data 11 de juliol de 2018 es va sotmetre a aquesta entitat al tràmit procedimental d’audiència -per mitjà 
d’escrit rebut per correu electrònic- la Memòria preliminar de l’avantprojecte de llei de modificació de la Llei 
16/2015, del 21 de juliol, de simplificació de l'activitat administrativa de l'Administració de la Generalitat i dels 
governs locals de Catalunya i d'impuls de l'activitat econòmica. 

De conformitat amb l’informe emès pels serveis jurídics de la nostra entitat, amb aquesta iniciativa normativa de 
modificació de la Llei 16/2015 el govern vol resoldre un conjunt de problemes que s’han detectat amb 
l’aplicabilitat d’aquesta: 

- Estandarditzar el règim d’intervenció de noves activitats econòmiques que no estan regulades per cap 

normativa (room scape, xiquiparcs,...), de manera que no siguin individualment els ajuntaments els que 

determinin el seu règim d’intervenció. 

- Regular el règim sancionador supletori, així com la previsió de multes coercitives d’acord amb la nova 

normativa bàsica de procediment administratiu. 

http://www.fmc.cat/
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- Estandarditzar el procediment a tot Catalunya de les modificacions de caràcter substancial de les 

condicions en què es duen a terme les activitats de la Llei. 

- Estandarditzar el règim d’intervenció de les activitats amb impacte la regulació sectorial de les quals no 

estableix els règims d’intervenció per a l’obertura de l’establiment (per exemple, establiments que 

desenvolupen una activitat formativa reglada o que ofereixen una atenció especialitzada a les persones 

grans o amb necessitats d’atenció especials). 

- Solucionar els problemes d’interoperabilitat entre administracions públiques per tal de possibilitar que 

l’empresari pugui fer una tramitació unificada dels diferents procediments i, també, el pagament 

electrònic de les taxes associades. 

Pel que fa a les modificacions que es plantegen, en principi, amb la informació de què es disposa, les 
considerem també necessàries, tota vegada que hi ha aspectes tècnics de la Llei que s’ha vist que convé 
solucionar. Amb tot, haurem d’estar amatents al text articulat que es proposi, atès l’impacte que aquest tindrà 
sobre les administracions locals a nivell normatiu i pressupostari. En tot cas el que no volem, tanmateix, és que 
s’aprofiti aquesta iniciativa per abordar qüestions d’oportunitat que afecten aspectes del règim jurídic de les 
entitats locals i que res tenen a veure amb la simplificació administrativa. 

Ja en el seu dia, en el tràmit del procediment d’elaboració de la Llei, vam al·legar la mala tècnica administrativa 
emprada, per tal com la Llei recordava una llei òmnibus. No es limitava a ser una llei que establia un marc per a 
la simplificació administrativa i la liberalització de les activitats econòmiques, sinó que aprofitava per incorporar 
modificacions al TRLMRLC (que, recordem-ho, és una llei reforçada de l’article 62.2 de l’EAC, en tant que és de 
desenvolupament bàsic d’aquest text). Especialment crítics ens mostràvem amb la introducció d’un nou article 69 
bis al TRLMRLC, per tal de regular el procediment voluntari per a la suspensió temporal de prestació de 
determinats serveis per part dels municipis (article 19). 

Denunciàvem el fet que el procediment ofereix molts dubtes des de la vessant de l’autonomia local i que en el 
cas que un municipi deixi de prestar un servei (no obligatori i durant el període de 2 anys, prorrogable 2 més) no 
es preveu una prestació supletòria per una altra administració. Som de l’opinió que la decisió de prestar o no un 
determinat servei pertany a l’esfera de l’autonomia local, sens perjudici que aquesta pugui estar condicionada a 
diferents requisits legals (com tenir reconeguda la competència i/o disposar de la capacitat financera suficient per 
poder-los prestar). Un veritable respecte al principi d’autonomia local comporta que la decisió de prestar un 
servei local (o de no prestar-lo) mai pugui quedar condicionada a un control d’oportunitat per part d’una altra 
administració. 

Es tracta d’una modificació que es va introduir per raons d’oportunitat i que no tenia cap relació amb la 
simplificació administrativa, pel que ara, amb ocasió d’aquesta iniciativa governamental, es  podria aprofitar per 
preveure la seva derogació. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Ratificar, si escau, el document d’observacions elaborat pels serveis tècnics de l’FMC en relació a la 
normativa anterior.” 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El president destaca que cada vegada que ens requereix el govern pel que fa a alguna normativa o llei nova, els 
serveis tècnics i jurídics de l’FMC estudien els documents i amb els àmbits que hi tenen a veure també els 
treballa; intentem fer-hi sempre aportacions.En aquest cas tenim els següents: el primer és el projecte de decret 
de seccions de l’Arxiu Nacional de Catalunya; l’altre és el projecte de decret d’instal·lacions juvenils i de 
modificació del Decret 203/2013, de 30 de juliol, d’aprovació del Reglament de campaments juvenil; un altre és el 
projecte de decret pel qual s’aprova la Comissió de Govern de la Renda Garantida de Ciutadania. En la pre-acta 
teniu el resum: després de cada punt teniu l’informe i el document d’al·legacions. Aquí teniu tota la 
documentació. 

http://www.fmc.cat/


vers 

       

 Via Laietana, 33 6è. 1a. 08003 Barcelona –Tel. 933104404 –Fax 933107103 www.fmc.cat  Página 10 de 22 

Després tenim el projecte de decret de regulació del registre de subvencions i ajuts de Catalunya; després el 
programa de conservació i manteniment de lleres públiques 2018-2019, que és de l’Agència Catalana de l’Aigua; 
per últim tenim la proposta relativa a la Memòria preliminar de l’avantprojecte de llei de modificació de la Llei 
16/2015, del 21 de juliol, de simplificació de l’activitat administrativa de l’Administració de la Generalitat i dels 
governs locals de Catalunya i d’impuls de l’activitat econòmica.  

Aquestes serien les normatives a les quals hem presentat observacions o al·legacions. Aquí, depèn una mica del 
departament, intentem fer més o menys reunions, hi ha gent més o menys activa en els departament del govern i 
en algunes sí que hi ha més converses per intentar arribar a acords; en altres l’acord no pot ser i per tant queden 
com a fetes les al·legacions. Aquests serien els informes que hem anat presentant. Si no trobeu inconvenient 
quedarien ratificades totes les observacions presentades. 

S’aprova per unanimitat 

6. Donar compte dels expedients que han estat en tràmit d’informació pública i dels quals no s’ha 
considerat necessari presentar observacions. 

“Des de la sessió del Comitè Executiu de 23 de març de 2018 s’ha posat a consulta de la nostra entitat -bé sigui 
des dels diferents departaments, bé a través del tràmit d’informació pública- la següent relació de normatives 
que, un cop consultats els àmbits corresponents, des dels serveis tècnics i jurídics s’han valorat i no s’ha 
considerat necessari presentar observacions: 

a) Projecte d’ordre per la qual s’aproven les bases reguladores dels ajuts a la gestió forestal 
sostenible en el marc del programa de desenvolupament rural de Catalunya 2014-2020. 

b) Projecte d’ordre per la qual es deroga l’Ordre ARP/343/206, de 3 de juliol, per la qual es 
declara l’existència oficial a Catalunya de la plaga del morrut roig de la palmera 
Rhynchophorus ferrugineus (Olivier, 1790), i es qualifica d’utilitat pública la prevenció i lluita 
contra aquesta plaga. 

c) Projecte d’ordre de modificació de l’annex de l’Ordre BSF/130/2014, de 22 d’abril, per la qual 
s’estableixen els criteris per determinar la capacitat econòmica de les persones beneficiàries 
de les prestacions de servei no gratuïtes i de les prestacions econòmiques destinades a 
l’atenció a la situació de dependència que estableix la Cartera de serveis socials, i la 
participació en el finançament de les prestacions de servei no gratuïtes. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Donar compte de la relació d’expedients relatius als diferents projectes normatius que s’han posat a 
consulta de la nostra entitat -bé sigui des dels diferents departaments, bé a través del tràmit d’informació pública- 
i dels quals no s’ha considerat necessari presentar observacions.” 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El president informa sobre els tres projectes als quals no hem presentat cap al·legació ni cap comentari, bé 
perquè s’han fet reunions prèvies amb el govern i ens hem posat d’acord o bé perquè estem d’acord amb el 
projecte i no cal presentar-ne. Dóna compte dels tres projectes d’ordre i comenta que després de les reunions 
que s’han fet amb els departaments, no presentem cap al·legació ni cap comentari.  

 

7. Donar compte de diferents convenis de col·laboració formalitzats per l’FMC. 

a) Conveni de col·laboració entre l’Agència de Residus de Catalunya (ARC), la Federació de Municipis de 
Catalunya (FMC), l’Associació Catalana de Municipis (ACM), l’Àrea Metropolitana de Barcelona (AMB), 
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l’Agrupació per a la Recollida Selectiva de paper i cartró (ARSPCC) i el Gremi de Recuperació de 
Catalunya (GR) (2018-2021). 

“Un dels instruments de finançament que disposen els ens locals són els provinents de la comercialització del 
paper i cartró recollit selectivament essent necessari mantenir sostingut en el temps un marc estable per a la 
comercialització del paper/cartró a Catalunya mitjançant les empreses gestores de residus autoritzades. 

En data 11 de juliol de 1996 es va signar un primer Conveni entre l'ARC, l’FMC, I’ACM, I’AMB i l'ARSPCC, 
associació que agrupa els fabricants de paper i cartró, que tenia com a objectiu fomentar i regular la recollida 
selectiva del paper i cartró als municipis de Catalunya, establint una relació de col·laboració entre aquest sector i 
l'Administració que s'ha mantingut en el temps per mitjà dels corresponents convenis. 

A data 26 de juliol de 2010 l'Administració inicia la col·laboració amb els recuperadors de paper i cartró de 
Catalunya per fomentar i regular la recollida selectiva del paper i cartró. En aquest sentit es formalitzà un nou 
Conveni entre I’ARC, l’FMC, I’ACM, l’AMB i el GRC, que ha fomentat la col·laboració amb el sector de la 
recuperació i que s'ha mantingut des d'aleshores. 

Al ser les condicions econòmiques i de funcionament d'ambdós convenis idèntiques i que la voluntat de totes les 
parts va ser mantenir la col·laboració entre l'Administració i el sector de la fabricació i la recuperació del paper i 
cartró per promoure i regular la recollida selectiva d'aquestes fraccions de residus a Catalunya en un únic 
instrument de col·laboració, en data 12 de desembre de 2014 es va formalitzar un conveni de col·laboració entre 
l'ARC, l’FMC, I’ACM, I’AMB, l'ARSPCC i el GRC. La comissió de seguiment del conveni, mitjançant diferents 
pròrrogues anuals, va acordar prorrogar el conveni unificat fins el 30 de juny de 2018. 

Vist l'informe favorable a la proposta per part dels serveis tècnics de l’àmbit. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord 
següent: 

Únic.- Prendre coneixement de la Resolució de la Presidència, de data 11 de juliol de 2018, en virtut de la qual 
s’aprova la minuta de conveni de col·laboració entre l’Agència de Residus de Catalunya (ARC), la Federació de 
Municipis de Catalunya (FMC), l’Associació Catalana de Municipis (ACM), l’Àrea Metropolitana de Barcelona 
(AMB), l’Agrupació per a la Recollida Selectiva de paper i cartró (ARSPCC) i el Gremi de Recuperació de 
Catalunya (GR) (2018-2021), conforme al text que en Annex I s’adjunta a la proposta i s’integra en aquest acord 
a tots els efectes legals.” 

b) Conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i Sunyer 
d’Estudis Autonòmics i Locals per a la realització de la memòria anual de l’entitat de l’exercici 2018. 

“El Comitè Executiu de l’entitat va considerar convenient que s’encarregués l’elaboració de la Memòria 
d’activitats de la Federació de Municipis de Catalunya de l’any 2014 a la Fundació Pi i Sunyer, d’Estudis 
Autonòmics i Locals, per així assegurar que la integritat informativa i el tractament adequat dels diferents sectors 
de l’activitat de l’entitat, l’anàlisi i l’explotació de les dades i els documents compresos es dugui a terme per una 
entitat qualificada per les característiques i capacitat acadèmica i investigadora en l’àmbit local com la Fundació. 
I que atesa la voluntat de col·laboració entre les dues entitats es va signar un nou conveni per a l’elaboració de la 
memòria dels exercicis 2015, 2016 i 2017.  

Atesa la voluntat de donar continuïtat a aquesta línia de treball conjunta entre ambdues entitats per a l’elaboració 
de la memòria de l’FMC corresponent a l’exercici 2018, per resolució de la Secretaria General de data 6 de 
setembre de 2018, es va autoritzar l’encàrrec de la Memòria d’activitats de l’FMC de l’any 2018 a la Fundació 
Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals per mitjà del corresponent conveni de col·laboració. 

La minuta de conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació Carles Pi i 
Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals per a la realització de la memòria anual de l’entitat de l’exercici 2018, ha 
estat informada favorablement pels serveis jurídics de l’entitat. 

D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu l’adopció de l’acord 
següent: 
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Primer.-  Restar assabentats de la Resolució de la Secretaria General de data 6 de setembre de 2018 per la 
qual s’aprova la minuta de conveni de col·laboració entre la Federació de Municipis de Catalunya i la Fundació 
Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals per a la realització de la memòria anual de l’entitat de l’exercici 
2018 que s’adjunta en Annex I i que s’integra en aquest acord a tots els efectes legals. 

Segon.- Donar trasllat d’aquest acord a la Fundació Carles Pi i Sunyer d’Estudis Autonòmics i Locals.” 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El president presenta aquest punt, que és donar compte dels diferents convenis de col·laboració formalitzats per 
l’FMC. El primer és un conveni que ve cada any, que l’anem signant sistemàticament. El segon és també un 
conveni de col·laboració que l’anem fent cada any amb la Fundació Carles Pi i Sunyer per tot el tema de la 
memòria anual, que avui també presentarem en Assemblea. Aquests són els dos convenis dels qual donem 
compte en aquesta Executiva. 

L’alcaldessa de Montcada i Reixac pregunta per l’estat d’un conveni amb AGEDI que s’estava treballant i no sap 
si s’ha arribat a algun acord. El secretari general informa que l’FMC, davant els problemes de gestió que la 
normativa vigent provoca, hem intentat, conjuntament amb l’ACM arribar a acords, tal i com vam fer amb CEDRO 
pel tema del cànon de les biblioteques –aquí sí que ho vam fer amb èxit en l’àmbit concret de Catalunya i amb el 
suport de la Generalitat-; davant les dificultats hem ajudat que fos la FEMP i el departament ministerial que té al 
seu abast la regulació perquè resolguin aquest problema que s’arrosega des de fa més de 6 anys, si no n’hi ha 
possibilitats d’intentar articular una situació de pacte només nosaltres amb el suport de la Generalitat. Sí que 
hem fet moltes actuacions, tant en aquest mandat com en el mandat anterior, però aquestes no han cristal·litzat 
en una base d’acord ni en cap moviment de modificació del text normatiu per regular això. El dret que té AGEDI 
a fer la liquidació és el que els tribunals han dit que sí que en tenen, però totes les sentències han vingut a dir 
que les liquidacions que fa AGEDI no s’ajusten a les mínimes regles d’equitat. Per tant el que estem intentant 
ara, amb el nou equip directiu de la FEMP i amb la resta de les federacions territorials, és fer una proposta i 
intentar que es modifiqui la regulació per treure a AGEDI aquesta mena de potestas que està tenint per fer 
aquestes liquidacions, regular-les millor, de forma més reglada. I això afecta als mitjans de comunicació locals, 
estem amb això. Van lligar en el seu moment un gran acord amb l’SGAE, desprès un gran acord molt òptim i 
positiu en el cas de CEDRO pel cànon bibliotecari i ara ens queda AGEDI. 

 

8. Proposta relativa a la col·laboració entre l’FMC i la Fundació Catalana per a l’Esport per a la promoció 
de l’esport català. 

“ La Fundació Catalana per a l’Esport té com a objectiu primordial contribuir a la promoció de l’esport català a 
través de nombrosos projectes de col·laboració. En el marc de la realització d’accions adreçades que la citada 
Fundació implementa per al compliment d’aquests objectius, la nostra entitat ha considerat convenient donar 
suport i col·laborar en les activitats especialment adreçades a fomentar i projectar l’activitat esportiva, prenent 
com a element de suport principal la seva vessant de cohesió i desenvolupament social. 

A tal efecte, i entre d’altres àmbits d’exercici d’aquesta col·laboració, s’ha considerat especialment rellevant 
l’activitat de la Fundació Catalana per a l’Esport que té a veure en la promoció de les ciutats i viles de Catalunya 
en les quals es destaquen els seus projectes esportius per part, entre d’altres, de la Unió Europea. 

D’acord amb tot això, es proposa al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord següent: 

Primer.- Establir un marc de col·laboració a través d’un conveni amb la Fundació Catalana per a l’Esport per tal 
de promoure, fomentar i projectar l’activitat esportiva, prenent com a element de suport principal la seva vessant 
de cohesió i desenvolupament social; alhora, promoure les ciutats i viles de Catalunya en les quals es destaquen 
els seus projectes esportius per part, entre d’altres, de la Unió Europea. 

Segon.- Facultar àmpliament el president per a la formalització d’un conveni amb la Fundació Catalana per a 
l’Esport del contingut del qual es donarà compte al Comitè Executiu en la propera sessió que celebri.” 
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En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El president informa que, arran d’una visita que va facilitar el vicepresident Josep Salom, ens vam reunir amb els 
membres d’aquesta fundació i ens va semblar molt bé el que proposaven perquè té a veure també amb els 
municipis i amb la diversitat del territori. Si us sembla bé passo la paraula a l’alcalde de Tona perquè ho expliqui. 

L’alcalde de Tona explica que la Fundació Catalana per a l’Esport és una entitat sense finalitat de lucre que 
treballa per promocionar l’esport a Catalunya i sobretot diversos vessants que van més enllà del que es pot fer a 
vegades des de les institucions públiques. Concretament han tingut i estan tenint un paper molt important en la 
candidatura Barcelona-Pirineus dels Jocs Olímpics d’Hivern, que sembla que ha pres força i ha pres cos de cara 
al 2030. Bàsicament en el que podríem entrar a col·laborar és en dos temes: un és el projecte de creació, així 
com hi ha les viles i les capitals europees de l’esport, també podríem fer les ciutats catalanes de l’esport perquè 
un cop l’any es nomenés una vila o una ciutat catalana de l’esport amb tot el que això comportaria de promoció 
de l’esport en aquest municipi. I dos també, una manera d’arribar és a través nostre i nosaltres a través seu a 
més actors del territori que treballin en esport, des de regidors fins a tècnics municipals o representants de clubs 
i entitats esportives que, com sabeu, només a la ubicació de Barcelona n’hi ha 8.000 i al conjunt de Catalunya 
12.000 i escaig. És una xarxa impressionant. 

L’alcaldessa de Tiana intervé per explicar que al seu municipi van guanyar un premi de la Fundació. La Fundació 
funciona molt bé, la veritat és que són molt professionals i tenen diverses línies d’actuació, algunes de les quals 
tenen una vocació més internacional de posicionament de Barcelona o de Catalunya, etc. però després tenen 
diverses línies d’actuació en matèria de promoció esportiva més local. Sobretot, també, intenten fer difusió 
d’activitats integradores, educatives, pedagògiques i de valor de l’esport com a una manera d’inserció laboral i 
nosaltres l’any passat vam guanyar un dels premis, vam anar-lo a buscar i fantàstic. Jo crec que és una molt 
bona iniciativa, perquè aquelles iniciatives més petites o més locals, més de ciutadania, que moltes vegades són 
molt innovadores o passen més desapercebudes, sota el paraigües de la Fundació et donen una acollida i una 
distribució que possiblement no tindries des d’un altre àmbit. 

El president destaca que en la trobada que vam tenir ens van explicar que, de vegades, municipis que tenen un 
projecte esportiu molt concret, molt potent o molt singular i volen aspirar a aquestes capitalitats ja sigui europea, 
estatal o catalana, ells hi posen el seu equip tècnic per ajudar el municipi que ho volgués. És a dir, si algú en té 
algun a presentar, es van oferir molt a ajudar i a tirar-lo endavant. 

L’alcaldessa de Tiana diu que el ventall és molt ampli, realment tenen diverses línies genèriques i a partir d’allà 
entra un gran catàleg, per dir-ho d’alguna manera, de possibilitats. Per tant jo sí que els animaria a què hi 
comptessin. 

El president, tal i com ja vam manifestar públicament després d’aquella reunió, proposa l’acord de començar a 
treballar un conveni de col·laboració amb ells i a través d’aquest conveni donar cobertura a tots aquells municipis 
que ho vulguin, des de formació, difusió, etc. 

L’alcaldessa de Sant Climent Sescebes fa un petit incís: sabem i coneixem que això és una proposta que no s’ha 
concretat encara en cap conveni, però volem manifestar que el president de l’àmbit no n’estava al cas i 
demanaríem, donat que té una relació directa amb l’àmbit que correspon, que es fes partícip el president de 
l’àmbit tant de les reunions que hi ha pogut haver com, a partir d’ara, se’l faci partícip de les futures. Només 
puntualitzar això. 

El president diu que l’alcaldessa té tota la raó i que, a partir d’ara, està clar que també recau en l’àmbit la 
concreció del conveni i els acords als que s’arribi. 
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9. Qüestions sobrevingudes. 

QS 1 Declaració per una Agenda Urbana de Catalunya. 

“ El Consell Executiu de la Generalitat de Catalunya, en data 4 d’abril de 2017, va adoptar l’Acord GOV/42/2017, 
per a l’elaboració de l’Agenda Urbana de Catalunya, modifica per l’Acord GOV/126/2017, de 12 de desembre, pel 
qual s’estableix la iniciació formal dels treballs per a l’elaboració de l’Agenda Urbana de Catalunya i la creació de 
l’òrgan col·legiat al qual se li encarrega la formulació i validació dels treballs, anomenat Assemblea Urbana de 
Catalunya. 

Resultat d’aquesta iniciativa és la Declaració per una Agenda Urbana de Catalunya, el text literal del qual 
s’adjunta a la present proposta d’acord i serà sotmès a l’aprovació de l’Assemblea Urbana de Catalunya que té 
prevista la seva sessió constitutiva el dia 5 de novembre de 2018. 

La nostra entitat ha participat en els treballs d’elaboració d’aquesta Declaració i forma part de l’Assemblea 
Urbana de Catalunya. 

De conformitat amb aquests antecedents i la Declaració per una Agenda Urbana de Catalunya que serà objecte 
d’aprovació en unitat d’acte en la constitució formal de l’Assemblea Urbana de Catalunya, aquesta Presidència 
considera necessari que per part del Comitè Executiu s’atorgui la corresponent aprovació i així es comuniqui a la 
Secretaria d’Hàbitat Urbà i Territori. 

D’acord amb tot això, es proposa al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord següent: 

Primer.- Aprovar la Declaració per una Agenda Urbana de Catalunya, el text literal del qual s’adjunta a la present 
proposta d’acord i serà sotmès a l’aprovació de l’Assemblea Urbana de Catalunya que té prevista la seva sessió 
constitutiva el dia 5 de novembre de 2018. 

Segon.- Facultar àmpliament el president de l’entitat per a tot allò que sigui necessari quant a la formalització 
d’aquesta Declaració per una Agenda Urbana de Catalunya i a la constitució de l’Assemblea Urbana de 
Catalunya.” 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El president informa que el dia 5 de novembre tenim l’Assemblea Urbana de Catalunya on es pretén portar 
aquesta declaració i, en aquest cas, l’acord nostre seria aprovar la Declaració per una Agenda Urbana de 
Catalunya, el text literal de la qual s’adjunta a la present proposta d’acord, i que serà sotmesa a aprovació de 
l’Assemblea Urbana de Catalunya però d’alguna manera nosaltres donem suport a la Declaració, que és el que 
diu el punt. 

QS 2 Dret a morir dignament. 

“L’Associació Dret a morir dignament-Catalunya (DMC-CAT) i aquesta entitat han vingut realitzant diversos 
contactes per tal d’impulsar una reforma legal que asseguri un marc de l’exercici suficient del dret a una mort 
digna i de despenalització de l’eutanàsia.  

A l’inici de l’anterior dècada van ser nombroses les iniciatives normatives adreçades a eixamplar l’espai d’exercici 
d’aquest dret i per minvar les regulacions de naturalesa penal quan a la tipicitat i antijuridicitat de les conductes 
que tenen a veure amb la salut, l’autonomia del pacient i el dret a la vida, com a bens jurídicament protegibles 
individualment i col·lectivament. Així, la Llei 21/2000, de 29 de desembre, el Decret 175/2002, de 25 de juny, la 
llei estatal 41/2002, de 14 de novembre, bàsica reguladora de l’autonomia del pacient i de dret i obligacions en 
matèria d’informació i documentació clínica. En fi, el mateix vigent Estatut de Catalunya (EAC) de 2006, que en 
el seu article 20 regula el dret a viure amb dignitat el procés de mort.  

En el marc d’aquests contactes, i a través de la corresponent Comissió de Salut de la FEMP, l’FMC va facilitar 
una reunió amb l’entitat associativa per trenar un ampli compromís en el si del municipalisme català i estatal, que 
impulsés iniciatives parlamentàries amb la finalitat última que en un futur més o menys immediat els ciutadans 
pugin exercir el dret a una mort digna amb valors i paràmetres legals adequats al nostre temps.  
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Són moltes les accions empreses o proposades per l’esmentada Associació i per la nostra entitat l’interès 
finalista de les mateixa és coincident per aconseguir un marc jurídic adequat al dret a viure amb dignitat el procés 
de la mort. Una d’elles es la promoció d’un acord-moció tipus adreçat als ens locals de Catalunya, en la línia del 
que ja han fet algunes municipis a Catalunya i arreu de l’Estat.  

D’acord amb això, es proposa al Comitè Executiu l’aprovació del següent acord:  

PRIMER. Aprovar la difusió entre els ens associats i ens locals de Catalunya, de les accions i activitats que bé 
conjuntament amb l’Associació Dret a morir dignament-Catalunya (DMC-CAT) i o amb altres entitats 
municipalistes, s’adrecin a impulsar les reformes legals precises per eixamplar el dret a morir dignament de la 
ciutadania i la despenalització de l’eutanàsia, amb respecte a d’altres drets jurídicament protegibles i en les 
condicions que s’estableixin per assegurar un equilibri adequat al lliure exercici dels drets concurrents.  

SEGON.  Facultar al president per elaborar amb l’esmentada entitat i l’ACM una proposta de moció-tipus a 
trametre als ens locals de Catalunya i a difondre a les institucions i entitats que s’escaiguin.”  

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El president explica que en aquest cas l’Associació també ens ha anat perseguint, i molt activament, i fins i tot els 
vam facilitar que poguessin reunir-se amb la FEMP, amb el seu president, i vam fer una reunió a Madrid per anar 
tirant endavant aquest tema que ara ja està també a les institucions, com sabeu, una mica en debat. És un tema 
que hem d’anar treballant i en aquest cas proposaven una moció i nosaltres acabarem de treballar-lo per fer-ho 
conjuntament amb l’Associació Catalana de Municipis i enviar-la a tots els ajuntaments, que era l’acord que 
havíem pres amb ells. 

QS 3 Designació dels membres de l’FMC a les comissions mixtes i òrgans de participació i col·laboració 
amb la Generalitat de Catalunya. Donar compte de les resolucions de la Presidència corresponents. 

“En execució de l’acord del Comitè Executiu de data 23 de març de 2018, i de conformitat amb les propostes 
dels diferents grups, s’ha procedit a nomenar els representants de l’FMC en els diferents òrgans de participació i 
col·laboració amb els Departaments de la Generalitat de Catalunya, de manera que la representació queda de la 
següent manera:  

23. Comissió d’avaluació i seguiment dels compromisos adoptats en l’Acord polític per a la millora de la qualitat 
de l’aire a la conurbació de Barcelona:  
- Eduard Rivas Mateo, alcalde d’Esparreguera. 
- Marc Armengol i Puig, tinent d’alcalde de l’Ajuntament de Terrassa. 
- Lluís Montfort i Peligero, regidor de l’Ajuntament de Sant Just Desvern. 

24. Consell per a l’Ús Sostenible de l’Aigua (CUSA):  
- Encarna Garcia Jiménez, tinent d’alcalde de l’Ajuntament de Viladecans, en substitució del senyor 

José Luis Atienza Ferrero. 
- Albert Solà i Rovira, gerent del Consorci per a la Defensa de la Conca del Riu Besòs.  

25. Consell de Salut de Catalunya:  
- Montserrat Isern Vivancos, regidora de l’Ajuntament de Calaf, com a titular. 
- Mercè Bosch Romans, alcaldessa de Maçanet de Cabrenys, com a suplent.  

26. Grup de Treball sobre el decret de menjador escolar: 
- Mireia González Sáez, regidora de l’Ajuntament de Santa Coloma de Gramenet. 

 
D’acord amb tot això, a proposta de la Secretaria General, proposo al Comitè Executiu, l’adopció de l’acord 
següent: 

 
Primer.- Prendre coneixement de les diferents Resolucions de Presidència en virtut de les quals s’ha designat 
els representants de l’FMC en els diferents òrgans de participació i col·laboració amb la Generalitat de 
Catalunya. 
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Segon.- Facultar àmpliament el president per efectuar els nomenaments d’aquells òrgans que restin pendents, a 
proposta dels vicepresidents de l’entitat. D’aquests nomenaments se’n donarà compte al Comitè Executiu en la 
propera sessió ordinària que se celebri. 

Tercer.- Per la Secretaria General s’emetrà certificat d’aquest acord, als efectes de la comunicació als diferents 
òrgans els quals es refereix l’apartat tercer d’aquest acord.” 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents: 

El president explica que de les designacions de membres de l’FMC a comissions mixtes que abans havia dit que 
eren 4, en realitat són 5. La primera és  la Comissió d’avaluació i seguiment dels compromisos adoptats en 
l’Acord polític per a la millora de la qualitat de l’aire a la conurbació de Barcelona, aquí tenim a l’Eduard Rivas, al 
Marc Armengol i al Lluís Monfort, que serien els representants. La següent és el Consell per a l’Ús Sostenible de 
l’Aigua, que tenim a la tinent d’alcalde de l’Ajuntament de Viladecans, en substitució de José Luis Atienza, Sra. 
Encarna Garcia i l’Albert Solà que és el gerent del Consorci per a la Defensa de la Conca del Riu Besòs, que ens 
assessora també en tots els temes de l’aigua. L’altra és el Consell de Salut de Catalunya, que tenim a la 
Montserrat Isern, regidora de l’Ajuntament de Calaf, com a titular i Mercè Bosch, alcaldessa de Maçanet de 
Cabrenys, com a suplent. I al grup de treball sobre el Decret de menjador escolar tenim la Mireia González, que 
és regidora de l’Ajuntament de Sta. Coloma de Gramenet. 

S’aprova per unanimitat 

Pel que fa al punt següent, el President informa hi ha un punt afegit per elevar a l’Assemblea General que és el 
relatiu a la substitució d’una vacant del Comitè Executiu que és la de Sergi Mingote,que com sabeu el tenim 
pujant cims, i per tant el Sr. Óscar Sierra, alcalde de la Llagosta, seria el membre designat, en aquest cas pel 
Partit Socialista, perquè formi part de l’Executiva.  

 

10. Proposta relativa a l’ordre del dia, el reglament, la composició de la mesa i la verificació d’assistents i 
delegacions acreditades de la 29a Assemblea General de l’FMC. 

“Proposta Ordre del dia 

1. Aprovació de l’ordre del dia, del reglament i elecció de la mesa. 

2. Aprovació, si escau, de l’acta de la sessió ordinària de l’1 de desembre de 2017.  

3. Pressupost de l’entitat corresponent a l’exercici 2018. Ratificació de l’acord d’aprovació del 
Comitè Executiu del 18 de juny de 2018. 

4. Comptes anuals corresponents a l’exercici econòmic de 2017. Formulats i elevats a 
l’Assemblea General pel Comitè Executiu del 18 de juny de 2018. Ratificació. 

5. Memòria d’activitats i de gestió de l’entitat corresponent a l’any 2017. Ratificació de 
l’acord d’aprovació del Comitè Executiu del 18 de juny de 2018.  

6. Substitució, si escau, de vacants del Comitè Executiu. 

7. Torn obert de paraules. 

Proposta de Reglament de l’Assemblea 

En execució de l’acord del Comitè Executiu de data 18 de juny de 2018 el President de la Federació de 
Municipis de Catalunya acorda convocar la 29a Assemblea General, de caràcter ordinari de l’FMC. 
Aquesta nova Assemblea es conduirà segons el Reglament següent: 

a) Convocatòria i constitució de l’Assemblea 
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1. La 29a Assemblea General de la Federació de Municipis de Catalunya es reuneix segons la 
convocatòria d’acord amb les previsions estatutàries. Presidiran l’acte de constitució el president, els 
vicepresidents i el secretari general. 

2. Constitueixen aquesta Assemblea, com a membres de ple dret, els alcaldes i alcaldesses dels 
municipis adherits i els presidents i presidentes d’ens locals adherits a la Federació que hi assisteixin, bé 
personalment o bé delegant per escrit a favor d’un tinent d’alcalde o regidor/a del respectiu ajuntament. 
També es consideraran membres de l’Assemblea els qui deleguin, per escrit o comunicant-ho prèviament 
a la Secretaria General de la Federació, el seu vot en els termes previstos en l’article 20.3 dels Estatuts. 
El termini per a la presentació de delegacions finalitzarà a les 15.00h del dia hàbil anterior a la celebració 
de l’Assemblea. 

3. Els municipis amb menys de 5.000 habitants podran delegar el vot en els representants d’un altre 
municipi. No obstant això, cap membre de l’Assemblea podrà representar més de cinc municipis. 

4. El termini per a la inscripció a l’Assemblea finalitzarà a les 10.00h del mateix dia que se celebri 
l’Assemblea. 

5. L’acreditació dels delegats i delegades correspondrà als serveis disposats a aquest fi per la Secretaria 
General, amb la supervisió del Comitè Executiu. 

b) Mesa de l’Assemblea 

6. La Mesa de l’Assemblea estarà formada per un/a president/a, i, com a mínim, un vicepresident/a i un 
secretari/ària, i serà elegida per l’Assemblea en la seva sessió constituent. 

7. Les candidatures hauran de preveure tots els càrrecs de la Mesa i es presentaran, en llista tancada, a 
la Secretaria General, abans de les 12:30 hores del dia de celebració de l’Assemblea. 

Podran presentar candidatures el Comitè Executiu i un nombre de representants municipals que sumin un 
mínim de 50 vots. Posades a votació les candidatures, resultarà elegida la que obtingui un major nombre 
de vots. 

8. Un cop elegida, la Mesa ocuparà presidència de l’Assemblea. 

9. La Mesa dirigirà els debats del plenari, fixarà l’ordre de les deliberacions i farà complir les disposicions 
d’aquest Reglament, interpretant-lo i suplint-lo en casos de dubte o omissió. En tot moment, correspon a 
la Mesa vetllar pel compliment dels Estatuts de la Federació durant el temps que duri l’Assemblea. 

10. Els membres del Comitè Executiu i els serveis de Secretaria General assistiran a la Mesa de 
l’Assemblea quan siguin requerits per aquesta. 

11. Dels acords de l’Assemblea s’aixecarà l’acta corresponent, en la qual hi constaran els resultats de les 
votacions. 

12. L’acta de l’Assemblea serà lliurada a la Secretaria General per al compliment obligat dels seus 
acords. 

c) Votacions 

13. Els acords de l’Assemblea poden ser aprovats per votació ordinària, nominal o secreta. 

14. La votació ordinària consistirà a aixecar, a requeriment de la Mesa, primer les targetes de votació que 
aprovin, seguidament les que desaprovin, després els vots en blanc i finalment les abstencions. La Mesa 
apreciarà per estimació a quin dels grups pertany la majoria. Si existís algun dubte pel que fa als 
resultats, el president sol·licitarà del servei corresponent el recompte de vots. En aquest cas, cada 
delegat o delegada té un sol vot. 

15. La votació nominal tindrà lloc quan així ho sol·liciti un 10 per cent o més dels vots representats a 
l’Assemblea. La Mesa cridarà per ordre alfabètic les delegacions, les quals indicaran el seu vot “a favor”, 

http://www.fmc.cat/


vers 

       

 Via Laietana, 33 6è. 1a. 08003 Barcelona –Tel. 933104404 –Fax 933107103 www.fmc.cat  Página 18 de 22 

“en contra”, “en blanc” o “abstenció”, computant-se, a efectes d’escrutini, el nombre de vots que si escau 
tingui cada assistent. 

16. La votació secreta tindrà lloc quan així ho acordi la Mesa o quan ho sol·liciti un nombre de 
delegacions que representi el 10 per cent o més dels vots representats a l’Assemblea. En aquest cas, 
cada delegació escriurà el seu vot en una de les paperetes que es lliuraran en el moment de la inscripció i 
la introduirà en un sobre, que indicarà el nombre de vots que correspon, si escau, a la seva delegació. 

17. En cas de delegació només podrà votar el/la titular de la delegació. Un cop iniciada una votació no es 
pot interrompre per cap raó, ni es donarà la paraula a cap delegació. 

18. Les tasques de recompte i escrutini seran responsabilitat del/a president/a de la Mesa, qui podrà 
delegar en els altres membres d’aquesta, i seran assistits pel personal disposat a aquests efectes per la 
Secretaria General. Les qüestions o dubtes que se suscitin en la Mesa per aquest motiu, hauran de ser 
resolts per majoria dels membres de la mateixa. 

d) Funcionament de l’Assemblea 

19. L’Assemblea funciona en ple. 

20. El ple de l’Assemblea estarà constituït pels representants de tots els ens locals presents o amb vot 
delegat, que seran els únics amb dret a participar-hi. 

D’altra banda, a l’efecte de donar compliment al que es preveu a la proposta de reglament formulada i enviada 
als adherits juntament amb la convocatòria en virtut de la qual a la lletra a) apartat 5, relatiu a la convocatòria i 
constitució de l’Assemblea es determina que l’acreditació dels delegats/delegades correspondrà als serveis 
disposats a aquest fi per la Secretaria General, amb la supervisió del Comitè Executiu; i que a la lletra b) apartats 
6 i 7, es preveu que podran presentar candidatures el Comitè Executiu i un nombre de representants municipals 
que sumin un mínim de 50 vots.  

En virtut de tot això, es proposa al Comitè Executiu l’aprovació dels acords següents: 

Primer.- Aprovar la proposta d’ordre del dia i de reglament de la 29a Assemblea General 

Segon.- Donar per supervisades les acreditacions de delegats i delegades que fins a aquest moment han estat 
verificades per la Secretaria General de l’entitat. Inscrits : 90; Vots delegats : 36; Vots acreditats: 430; Vots totals: 
466. 

Tercer.- Presentar com a candidatura a la Mesa de la 29a Assemblea General la següent: President: Il·lm. Sr. 
Xavier Amor i Martín, President de l’FMC i alcalde de Pineda de Mar; Vicepresidents: Il·lma. Sra. Laura Campos i 
Ferrer,  alcaldessa de Montcada i Reixac; Il·lm. Sr. Josep Salom Ges, alcalde de Tona; Il·lm. Sr. Josep Félix 
Ballesteros, alcalde de Tarragona. 

Secretària: Il·lma. Lluïsa Moret i Sabidó, alcaldessa de Sant Boi de Llobregat  

Secretària suplent: Il·lma. Sra. Abigail Garrido Tinta, alcaldessa de Sant Pere de Ribes. 

En l’apartat de deliberacions destaquen les intervencions següents:  

El president explica que aquest punt  és la proposta relativa a l’ordre del dia, al Reglament de l’Assemblea, la 
composició de la Mesa i la verificació d’assistents i delegacions verificades a l’Assemblea. La proposta de 
Reglament de l’Assemblea també l’heu rebut, com venim fent; continua havent, tal i com li deia abans al 
secretari, l’embolic de les paperetes de colors però ja ho explicarem. Després hi ha els números, que són: hi ha 
36 vots delegats, 430 vots acreditats, vots totals 466. 

El secretari general intervé per informar que ara mateix n’hi ha 1 de menys: 89 inscrits, 36 vots delegats i vots 
acreditats 429; total vots 465. Son doncs aquestes dades les que es certifiquen en l’acte de votació de l’acord  

S’acorda per unanimitat  
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En l’apartat de deliberacions, el president informa que la proposta de Mesa que hem fet, en les darreres 
Assemblees inclou el president i vicepresidents; en aquest cas com a secretària de la Mesa la Lluïsa Moret i com 
a secretària suplent, l’Abigail Garrido. 

Intervé l’alcaldessa de Sant Climent Sescebes per comunicar que, per motius laborals l’alcalde Toni Massana no 
ha pogut venir, finalment tampoc no assistirà a l’Assemblea i el substituirà ella. 

El president segueix explicant que la documentació de l’Assemblea la tenim tots. Bàsicament tenim els 
assumptes ordinaris com el pressupost, els comptes i la memòria. El pressupost és el que vam aprovar a l’última 
Executiva i la memòria també, el que passa és que avui donarem compte a l’Assemblea general per a la seva 
ratificació. Aquesta seria la darrera Assemblea ordinària d’aquest mandat; per tant ja ens trobaríem a la propera 
Assemblea després d’eleccions municipals, amb els exàmens de tothom fets a veure els que repeteixen i els que 
no repeteixen. Una altra etapa.  

Si no teniu cap cosa a dir, alguna pregunta o alguna cosa a comentar, només una qüestió per informar-vos de 
les reunions més institucionals que hem tingut, de les quals també informarem a l’Assemblea: vam tenir una 
reunió conjunta amb l’ACM amb la consellera Elsa Artadi; de veritat que em pensava que seria més institucional 
però va ser una reunió de treball, va durar gairebé 3 hores, vam repassar molts temes, vam prendre molts acords 
i fent-ne un seguiment d’aquests acords després d’aquesta reunió. Vull destacar-ho perquè va ser així. A 
aquesta vam anar-hi amb l’ACM.  

Després vam fer una altra reunió, aquesta sí institucional, amb el president Torra; vam anar-hi amb els 
vicepresidents, vam entregar-li la llista de reivindicacions que tenim i vam intercanviar posicionaments de 
cadascú. Va ser curiós perquè quan la Consellera Elsa Artadi va sortir a saludar-nos en el comiat i ho vam agrair. 

Quan entra un govern nou, demanem reunions institucionals amb tots els consellers. Dilluns tindrem reunió amb 
el Conseller de Territori i s’estan tancant les altres agendes; de moment és la que hi ha. 

Informar-vos també que, després d’11 anys, es va reunir la Comissió Bilateral d’Infraestructures Estat-Generalitat 
on, en el seu dia fa uns anys, la Generalitat va decidir que dels 6 membres de la seva part poguessin estar les 
dues entitats municipalistes. Això ho han mantingut i l’altre dia vam poder participar de la reunió; jo mai havia 
participat en una negociació d’aquest nivell, Estat-Generalitat. La reunió es va allargar pràcticament 3 hores per 
acabar en un no acord, però amb la porta no tancada del tot per continuar negociant. Bàsicament el tema està en 
com cada part entén com han de posar els diners que sí que estan clars. La disposició 3a atorga per al 2008 
759M€, l’Estat ha fet una proposta de pagar-ne  200, 200, 200 i 159, és a dir pagar-ho en quatre anys, però no hi 
ha un acord de com. Bàsicament la Generalitat vol una transferència de diners, per tant ho entén com un deute 
en diners a justificar amb certificació d’obra ja feta per la Generalitat i l’Estat creu que el que diu la disposició 3a 
és inversions de l’Estat a Catalunya. Ells van venir amb una llista de 10 o 12 projectes per fer al territori de 
Catalunya. Això no va arribar a un acord, fins i tot va haver una proposta de l’Estat que el 50% d’aquestes 
inversions de l’Estat a Catalunya pogués decidir fer el seguiment i fer el calendari però no va haver-hi l’acord. I 
ara el que han fet és passar la patata a una altra Bilateral, que és la gran, la Bilateral entre els dos governs que 
tracten tots els temes en general. Hi ha un grup de treball que jurídicament intentarà llegir tot això. Tothom té els 
seus arguments, el govern de la Generalitat de Catalunya té un precedent que és el 2007 en què si va haver-hi 
aquest pagament i l’Estat, revisant sentència en aquest cas, creu que és inversió pendent de l’Estat a Catalunya. 
Ja veurem com va i ja us anirem informant.  

Això és el que us volia informar. Si teniu alguna qüestió o aspecte a tractar abans de començar l’Assemblea.  

L’alcaldessa de Tiana pren la paraula: a mi sí que m’agradaria posar damunt la taula, i això Xavi ho saps bé, que 
l’altre dia en el Consell Comarcal del Maresme saps que ens van reunir tots els alcaldes i alcaldesses del 
Maresme per demanar, tot i que el conseller no va poder venir perquè la reunió era el dia 4 i estava bastant 
atrafegat amb tots els aldarulls del Parlament, però sí que crec que des de l’FMC, i estic convençuda que també 
amb l’ACM sens dubte, des del món municipalista hauríem de liderar una mica la reclamació o posar sobre la 
taula amb el Miquel Buch, el conseller, que justament crec que ell ho entendrà perfectíssimament perquè fins fa 
molt poc ha estat alcalde, la necessitat de la dotació dels Mossos d’Esquadra, del desplegament real de Mossos 
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d’Esquadra arreu. Hi ha una sèrie de comarques a Catalunya, entre elles la nostra, que a més tenen un PIB per 
càpita elevadíssim i per tant estem patint una situació de bloqueig que està angoixant moltíssim als alcaldes i 
alcaldesses, em consta que no només es al Maresme sinó també en altres municipis. Possiblement tots els que 
esteu aquí ho enteneu perfectíssimament; és una situació en què gestionar la por i la inquietud és molt 
complicat, els recursos municipals a nivell de patrulla i comissaries locals són els que són i, per tant, això és un 
tema que m’agradaria posar-lo aquí damunt la taula per tal de prendre decisions plegats, evidentment el que 
considereu, però també entre d’altres coses crec que el que s’ha de promoure és un canvi del Codi Penal. Em 
consta que des del Departament d’Interior, sobretot perquè hi ha detencions i passades les 72 hores tornen a 
deixar les persones detingudes al carrer sobre el procediment de l’Habeas Corpus, normal, però estem en un 
bucle complicat. Em consta que a través del Departament d’Interior s’ha creat com una espècie de comissió en la 
qual es vol fer front al tema de la reforma del Codi Penal, però crec que des de la comissió que porta la 
companya Anna Mª potser hauríem de pensar en una manera una mica més incisiva. És un tema de preocupació 
comú i de preocupació molt forta per part dels alcaldes i alcaldesses i, evidentment, de retruc a la ciutadania. 

El president intervé per afegir que ahir li va trucar l’alcaldessa Núria Parlon per també comentar-me com està 
aquesta qüestió  i si venia a l’Assemblea fer una intervenció que volia fer, sobre el tema que se’ns agreujarà a 
partir del mes de gener amb les jubilacions, que això és un altre tema i jo aquest dilluns no, el proper, tindré 
reunió a Madrid amb la FEMP perquè això està aquí ja, això està aquí al gener i tots els ajuntaments segur que 
heu fet l’informe de quanta gent de menys tindreu a les plantilles de policia, a part de la despesa de pagar les 
jubilacions que aquesta és una altra. 

L’alcaldessa de Rubí explica que estem pendents de tenir la trobada amb el nou govern, amb el conseller 
d’Interior, i justament ahir parlava amb el Diego Fernandez, que és el coordinador tècnic de l’Àmbit, per veure 
com teníem diferents temes que hi havia pendents i la informació que tenim de la Conselleria és que encara, tot i 
que sembla imminent –començo pel final- el tema de les jubilacions anticipades, sembla que no s’acaba de veure 
com gestionar tot això, tot i que sembla imminent. Estem parlant d’un 7 o 8% a totes les plantilles, les 200 i 
escaig plantilles de cossos de policies locals que tenim a Catalunya. I per una altra banda, tot aquest tema que 
ha plantejat la companya, en la reunió que el president ha de tenir amb el conseller d’Interior, i que també 
l’haurem de tenir com a àmbit, la traslladarem evidentment perquè era una preocupació. 

L’alcalde de Montornès del Vallès pregunta com es planteja el finançament, perquè hi ha versions de tot tipus. I 
necessitem saber com quedarà definitivament aquest finançament i la reposició corresponent. El president diu 
que insistirem una mica per veure si tenim la reunió amb el conseller pels dos temes: pels efectius de Mossos i 
per tractar aquest tema. 

L’alcaldessa de Tiana afegeix que el que els comentava l’altre dia el Departament d’Interior és que no arriben; hi 
ha taxa de reposició de Mossos, per dir-ho d’alguna manera, però no de creació de noves places de Mossos. 
Tenen tant nivell de jubilacions i tant nivell de baixes laborals que és impossible, per tant, que donin a bast. Per 
posar un exemple, a l’Alt Maresme només hi ha dues patrulles de Mossos; que això ens recau assumir una sèrie 
de recursos estructurals, no puntuals, als municipis. Això d’entrada. Però a banda, sobretot, fer molta incidència 
en el tema de la reforma del Codi Penal perquè, si no, estem en un bucle de tensions: èxit, per tant, per part del 
Mossos, de les policies locals, de les seves actuacions i als tres dies tornem a tenir les persones al carrer. Per 
tant el tema de la reforma del Codi s’ha d’impulsar d’alguna manera; fins i tot estic pensant en una ILP a nivell de 
Tiana.  

L’alcalde de Tarragona comenta que a ell també li preocupa el tema del okupes i els problemes de convivència 
que generen. L’alcaldessa de Tiana comenta que és un tema que és reiterat; crec que fa dos anys o un any i mig 
ens vam tornar a reunir amb el conseller que hi havia en aquell moment. Cada any i mig, en el cas de la nostra 
comarca, és un tema que és flagrant perquè, insisteixo, hi ha un PIB alt i per tant hi ha una sèrie de municipis 
residencials important. Però els que estem aquí estic segura que també ho patiu. 

L’alcalde d’Esparreguera intervé per afegir, sobre el tema de la policia, que per canviar la normativa que ja 
existeix al Parlament i crear una bossa nacional, una bossa catalana, per poder formar policies i que tots els 
ajuntaments ens puguem beneficiar i no que cada ajuntament ens ho haguem de fer. L’alcaldessa de Tiana 
respon que aquesta era la idea que hi havia però no es va fer.  
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L’alcaldessa de Sant Boi de Llobregat comenta que potser seria interessant fer un abordatge i demanar una 
reunió des de l’FMC amb Interior, aprofitant també les últimes dades que han sortit sobre índex de criminalitat. Ja 
ho sabeu, els municipis majors de 50.000 habitants a Catalunya han pujat tots; estem en una mitjana de 2-3 els 
que menys i de moltíssims més alta; és a dir, hi ha hagut un increment de la criminalitat als nostres municipis. I, 
per altra banda, tots aquests temes afegits de la manca de recursos dels professionals i dels okupes s’han de 
valorar perquè els Mossos, pel que sigui, no estan intervenint; hem de suplir nosaltres, les policies municipals, 
hem d’intervenir en les ocupacions mafioses i irregulars generant situacions de tensió amb les comunitats de 
veïns. I això algun cop s’ha abordat amb diverses conselleries, sobretot amb Justícia i amb Interior en repetides 
vegades, i ara s’ha de fer un abordatge ja immediat i integral perquè la situació de tensió està creixent moltíssim. 
En aquests moments hi ha organitzacions mafioses als nostres municipis que han substituït el tràfic de drogues 
per les ocupacions il·legals perquè els és més rentable. I en aquests moments hi ha una generació de tensions, 
sobretot en els barris més humils de les nostres ciutats, que acabaran en conflictes; les comunitats de veïns 
cada vegada tenen menys paciència i no entenen el paper dels Mossos i tampoc el nostre. Què us haig de dir si 
tots ho sabem; per tant, s’ha de reclamar ja un plantejament de país, junt, el que sigui, entre els municipis que 
som al final els que acabem, com sempre, rebent en aquestes situacions i la Conselleria. Inclús jo faré un apunt 
global: Interior i Justícia. 

L’alcalde d’Esparreguera afegeix sobre el tema dels Mossos que quan van fer una sessió de formació de Mossos 
d’Esquadra de la meva regió, la regió metropolitana sud, a la qual em van convidar anar, i allà van explicar 
formalment que ells havien treballat Mossos a la Generalitat, en els dos departaments, i que havien fet una 
lectura restrictiva del Codi Penal; per tant, ells ara amb la llei no actuaven, passaven el problema als policies, 
especialment en un cas que hi havia hagut un imputat a l’Hospitalet, un policia que havia fet una lectura més 
flexible de la norma. Per tant el que faran és convidar les nostres policies municipals a què facin el mateix criteri i 
el problema el tindrem polític, que ja el tenim, però el tindrem més agreujat. Perquè si ja tenim pocs mecanismes 
encara en tindrem menys, com a mínim per prevenir tot plegat. 

L’alcaldessa de Sant Climent Sescebes comenta que el problema és legislatiu. El problema és qui fa la llei és qui 
té el poder per canviar-ho perquè realment cap cos de policia pot fer-hi res. Hem de pressionar perquè a nivell 
legislatiu es donin eines a la policia, perquè ara cap agent de l’autoritat té legitimitat per entrar en una casa i fer 
fora els que hi ha; i no els ho podem exigir i la gent no ho entén. I l’ajuntament tampoc no tenim autoritat legal ni 
legitimació per fer això. Aleshores, els que fan les lleis les han de canviar i facilitar l’acció immediata per tal que 
els qui fan aquests tipus d’ocupacions i no tinguin cap títol habilitant o causa justa siguin fora. Però que se’ls doni 
cobertura legal als Mossos o a qui pertoqui, que la llei els hi autoritzi a fer això. 

L’alcaldessa de Montcada comenta que no és tan senzill, de vegades hi ha menors i això ja és tema de Serveis 
Socials. Voler fer fora quan hi ha menors ja és sempre més complicat. 

L’alcalde d’Altafulla intervé per explicar que potser al Congrés dels Diputats, això que estem vivint als nostres 
municipis no es percep perquè no ho pateixen com ho patim nosaltres i potser tenen una visió una mica 
distorsionada del que són els okupes, possiblement els okupes de fa uns anys, que no són exactament els 
mateixos; això ha canviat molt. Ha canviat molt en molts aspectes. Per això és important que l’FMC, tots junts, 
anem a parlar amb la gent que treballa aquest tema al Congrés perquè, si no, ens trobem amb un tap perquè la 
sensació és que els alcaldes i les alcaldesses estem bojos: estem demanant una cosa que no ens correspon. 
Sembla que volem ser restrictius i el que no volem és ser restrictius, estem mirant més enllà i estem veient que, 
tard o d’hora, tindrem un conflicte. 

L’alcaldessa de Sant Climent Sescebes comenta que ella es referia també a aquests aspectes que han canviat 
amb el fenomen ocupa, a les màfies: a la zona on estem, a Empuriabrava, per exemple, les màfies han agafat 
blocs sencers. Hem de poder actuar. 

L’alcalde de Tarragona comenta que hauríem de deixar de parlar d’okupes i parlar de màfies, quan ens trobem 
amb el fenomen del qual estem tractant. L’alcaldessa de Sant Climent afegeix que ella, és clar, no es referia amb  
aquesta severitat als llocs on estan vivint una família amb nens, això és una altra cosa; nosaltres estem parlant 
d’aquest fenomen que estem vivint i que cada vegada són més. 
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L’alcaldessa de Sant Boi de Llobregat diu que cal diferenciar l’okupació vulnerable, dels que són vulnerables, 
que era la que defensem tots plegats, això ja no és el mateix o és la mínima expressió. I aquí, nosaltres ho hem 
detectat que hi ha àmbits vinculats a màfies que donen informació sobre l’habitatge buit, etc. Hi ha una 
organització al darrera i hem de lluitar contra això  

L’Alcaldessa de Tiana clou el debat proposant que, si voleu, a través de la teva àrea, Anna Mª, ho passem al 
secretari, van posar sobre la taula diverses problemàtiques que estem comentant i algunes altres com el tema de 
la formació dels policies locals, la mobilitat ,per dir-ho d’alguna manera, als municipis petits quan ja han rebut la 
formació. És a dir, la situació és complicada i si voleu us passo la relació dels punts que vam estar plantejant tots 
els alcaldes i alcaldesses que estàvem allà i que servirà també per alimentar la possible reunió que es pugui tenir 
amb el conseller. Ho passo a Secretaria i a l’Àmbit de Seguretat. 

El president diu que si algú més té una altra proposta a fer, prepararem aquesta reunió amb el conseller i la feu 
arribar aquí o a ella. 

 

11. Precs i preguntes 

No n’hi ha. 

 

 

Finalitza la sessió a les 13 hores del dia de la data, estenent-se d’ella la present acta, del contingut de la qual, 
com a secretari general, CERTIFICO 

 

 

 

 

 

 

 

 

 El Secretari General       El President 
Juan Ignacio Soto Valle       Xavier Amor i Martín 
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